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خبر دریچه

ورود ۳ میلیون دُز واکسن کرونا 
به کشور تا پایان سال

شرق: معاون بهداشــت وزارت بهداشت گفت:  �
فاز اول واکسن تولیدی ســتاد اجرائی فرمان امام تا 
هفته آینده تمام می شود و گروه مستقل همه مدارک 
را بررســی کرده و بر اساس اســتانداردهایی که این 
واکسن باید پاس کند، در صورتی که پاس کرده باشد، 
بــه آنها اجازه می دهد فاز دوم را آغاز کنند. رئیســی 
گفت: ســازمان جهانی بهداشــت اجازه داده که به 
دلیل وضعیــت اضطراری، کمپانی ها فاز یک و دو یا 
دو و ســه را باهم ادغام کنند که زمان کوتاه تر شود. 
در عین حــال در دنیا هم می بینیم واکســن هایی که 
تزریق می شــوند، از فاز یک هستند تا سه. برای مثال، 
کشــورهایی مانند امارات که در فــاز یک کیلینیکال 
ترایال ســینوفارم واکسن چینی شرکت کرد، فاز دو و 
ســه هم مشارکت داشت و الان هم که فاز سه تمام 
شــده، دارند واکســن را تزریق می کنند. در عین حال 
گاهی بازی رسانه ای غرب به گونه ای است و طوری 
عنوان می کنند که انگار مثلا واکسن فایزر فاز چهار را 
هم گذرانــده، درحالی که نگذرانده؛ زیرا از عمر تولید 
واکسن هنوز سه ماه هم نگذشته است. بنابراین هنوز 
پنج ســال نشده که فاز چهار را بگذرانیم. نکته دیگر 
این است که واکسن هایی که در دنیا تزریق می شود، 
یا در فاز سوم هستند یا دارند می گذرانند یا گذرانده اند 
و گزارش آن درآمده است. هیچ واکسنی بالاتر از این 
فاز نیســت. وی درباره اظهاراتی که درباره واکســن 
شــده و تقابل میان وزارت بهداشت و نظام پزشکی 
گفت: واقعیت این اســت که تقابلی با نظام پزشکی 
وجود نــدارد؛ آنها همــکاران ما هســتند و مطمئنا 
دلسوزند و نکاتی علمی دارند که مطرح می کنند؛ اما 
با این توضیحی که من دادم، باید مستندات در اختیار 
باشــد تا آن را بخوانند. اگــر خواندند و به این نتیجه 
رســیدند، یک موضوع دیگر اســت؛ اما اگر حرفشان 
این است که مســتندات را در اختیار بگذارید، حرف 
درستی اســت و باید مستندات را در اختیار گذاشت. 
البته مســتندات فاز یک همین واکســن روسی کرونا 
در مجله لنســت چاپ شده اســت؛ یعنی می توان 
اثربخشــی و ایمن بــودن آن را در دو مقاله لنســت 
مشاهده کرد. رئیســی افزود: برنامه ما این است که 
تا قبل از پایان ســال، حدود سه میلیون دز واکسن به 
ما برســد و با این میزان می توانیم افراد آسیب پذیر را 
واکسینه کنیم. واکســن ها دو دز دارند و یک ماه بعد 
بایــد دز بعدی را بزنیم. وی ادامــه داد: از کوواکس، 
هند، چین و روسیه سفارش دادیم؛ بنابراین یک سبد 

واکسن داریم و این طور نیست که یک واکسن باشد. 

نجار: ۱۲ هزار پلاک 
در مسیر گسل ها قرار دارد

رئیــس ســازمان مدیریــت بحــران کشــور با  �
اشــاره به وجود ۱۲ هزار پلاک در مســیر گســل  ها، 
ساخت وسازها روی گســل های مشا را کار چند روز 
و چند ســال ندانست. اســماعیل نجار با اشاره به 
بررســی و تحقیقاتی که در زمینه ساخت وســازها 
روی گســل صورت گرفته اســت، اظهــار کرد: دو 
ماه پیش در شــورای عالی شهرســازی و معماری 
اعــلام شــد ۱۲ هزار پلاک در مســیر گســل ها قرار 
دارد. در این راســتا، به دستگاه های اجرائی، به ویژه 
شهرداری دســتورالعمل هایی برای اجرا و رعایت 
امور مســائل در این حوزه ابلاغ شد. او ساخت وساز 
درست و اصولی را ملاک کار دانست و تصریح کرد: 
ساخت وســاز بر اســاس آیین نامه ۲۸۰۰ و ویرایش 
چهار یا پنج مرحله ای که اتفاق افتاده، اصل و اساس 
است و امیدوار هستیم هم مردم و هم دستگاه های 
اجرائی رعایت کنند و شــهرداری ها دقت لازم را در 
زمینه صدور پروانه ها داشته باشند. وی تصریح کرد: 
اقدامات زیادی در زمینه کاهش خسارات احتمالی 
در گسل مشــا صورت گرفته، اما حقیقت آن است 
که این اقدامات کفاف یک حادثه بزرگ را نمی کند؛ 
زیرا جمعیت زیادی در گســل مشــا و دیگر گسل ها 
ســاکن هســتند و هر کدام عمل کنند، فاجعه آفرین 
خواهند بود. نجار در پایان این را هم گفت که یکی 
از کارهایی که انجام شــده، این است که ۳۰ استان 
کشــور را معین اســتان تهران قــرار داده ایم و هر 
منطقه ای از تهران نیز معین اســتان های مشخص 
قرار داده ایم تا از ظرفیت کل کشــور برای تهران در 

شرایط حساس استفاده کنیم.

۷۲ فوتی جدید کرونا در کشور
شرق: سخنگوی وزارت بهداشت از فوت ۷۲ نفر  �

دیگر بر اثر کرونا خبر داد. سیماسادات لاری گفت: از 
۱۳ تا۱۴ بهمن ۱۳۹۹ و بر اســاس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، شــش هزار و ۸۲۰ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناســایی شد که ۶۶۰ نفر از آنها 
بســتری شــدند. مجموع جان باختگان این بیماری 
به ۵۸ هزار و ۱۱۰ نفر رســید. ســه هزارو ۸۶۵ نفر از 
بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 
ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند. تاکنون 
تشــخیص  آزمایــش   ۹۶۷ ۹ میلیون و ۳۹۴ هــزار و 
کووید۱۹ در کشور انجام شــده است. به گفته لاری، 
بر اســاس آخرین تحلیل ها، ۱۸ شهرســتان کشــور 
در وضعیــت نارنجی، ۱۲۴ شهرســتان در وضعیت 
زرد و ۳۰۶ شهرســتان در وضعیت آبــی قرار دارند. 
شهرستان های نارنجی در استان های شمال و شامل 
آمل، بابل، بابلســر، بهشهر، تنکابن، جویبار، چالوس، 
رامسر، ساری، فریدونکنار، قائمشهر، محمودآباد، نکا، 
نور و نوشــهر در مازندران و صومعه ســرا، رودسر و 

لاهیجان در گیلان هستند.

لغو برنامه معصومه ابتکار 
در شبکه ۳

شرق: «شبکه های ملــی ســیما مدت هاست  �
عنایتی به فعالیت ما در زمینه زنان ندارند. امروز 
جهت گزارش کار به مناســبت روز زن به برنامه 
صبح شبکه ۳ دعوت شــده بودم که بعد از ۴۵ 
دقیقه معطلی هنگام ورود به اســتودیو، گفتند 
برنامه ندارید... برخوردهای جناحی و ناراحتی از 
رأی مردم در ســال های ۹۲ و ۹۶ ادامه دارد...». 
ایــن توییتی بود کــه معصومه ابتــکار، معاون 
امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری صبح روز 
گذشــته منتشــر کرد. از چند روز قبــل از ولادت 
حضــرت فاطمه(س) و به مناســبت روز زن، از 
معاون رئیس جمهوری خواســته شده بود که با 
حضور در شبکه ۳، درباره اقدامات و فعالیت این 
معاونت در حوزه زنان گزارشی بدهد. مسئله ای 
کــه بنا بر گفتــه ابتکار اتفاق نیفتــاد و او بعد از 
۴۵ دقیقه معطلی در سازمان صداوسیما اجازه 
جلوی دوربین حاضر شدن را پیدا نکرد؛ مسئله ای 
که گفته می شود با دستور مستقیم علی فروغی، 
مدیریت شــبکه سوم ســیما اتفاق افتاده است. 
توییت معصومــه ابتکار واکنش های متفاوتی را 
در پی داشــت. عوامل برنامه سلام، صبح بخیر، 
یعنی همین برنامه ای که ابتکار میهمانش بوده، 
ادعــای معــاون رئیس جمهور را خــلاف واقع 
عنوان و ادعا کردنــد که ۴۵ دقیقه معطلی جزء 
پروتکل های تمام برنامه های صداوسیماســت و 
ربطی به معطل کردن او نداشــته است، ادعای 
دیگــر آنها هم توهین معصومه ابتکار به عوامل 
برنامه اســت. سردبیر پیشــین این برنامه هم در 
توییتی نوشــت: «این بخشی که خانم ابتکار هم 
نوشتند که «هنگام ورود به استودیو گفتند برنامه 
ندارید» ابدا ممکن نیست. آفیش چنین برنامه ای 
روز قبــل صورت می گیرد. مگر دســت اندرکاران 
ایــن برنامــه عقلشــان را از دســت داده اند که 
خودشــان را بین مدیران سازمان و هیئت دولت 
گیر بیندازند؟». بنا به اعلام دفتر معاونت زنان و 
امور خانــواده رئیس جمهوری درباره اتفاقی که 
در استودیوی برنامه صبحگاهی شبکه ۳ افتاده 
است، این معاونت در حال تهیه یک بیانیه است؛ 
بیانیه ای که تا لحظه نــگارش این گزارش هنوز 

منتشر نشده بود.
فــارغ از رفتــاری که با ابتکار شــد، این اولین 
بار نیســت که در شبکه های ســیما برخوردهای 
ســلیقه ای باعث حــذف یا اضافه کردن کســی 
می شود یا توهین به یک گروه باعث عذرخواهی 
می شود یا در جایی دیگر نام آزادی بیان می گیرد. 
برخورد سلیقه ای مدیر شبکه سوم سیما، با عادل 
فردوسی پور، مجری ورزشــی شبکه ۳، که بنا بر 
آمار منتشــره خود ســازمان صداوسیما، سال ها 
پر بیننده ترین برنامه صداوســیما را اجرا می کرد، 
نشــان از  آن دارد که ایدئولوژی های حاکم امروز 
بر ســازمان صداوســیما، متفاوت تر از همیشــه 
است. در هفته های گذشــته، اظهار نظر عجیب 
حجت الاســلام جهان بزرگــی میهمــان برنامه 
«زاویه» درباره حسن روحانی و منقلی خواندن او 
و سپس ژست آزادی بیان در شبکه چهار نمونه 
بارز این اتفــاق بود. هرچند پس از فشــار افکار 
عمومی و نهاد ریاســت جمهوری، مدیران شبکه 
چهــار مجبور بــه عذرخواهی شــدند  اما کافی 
است این اتفاق را با نمونه های دیگر قیاس کرد. 
چنــدی پیش فریدالدین حداد عــادل، تنها فرزند 
پســر غلامعلی حدادعادل رئیس فرهنگســتان 
زبان و ادب فارسی در حساب توییترش از ابتلای 
خود به کرونا خبر داده بود. او نوشته بود: «خب، 
کرونایی شدم. رفته بودم قم به مدرسه  سر بزنم 
که مبتلا شــدم و الان قرنطینه  خانگی ام. از همه  
دانش آمــوزان و فارغ التحصیلان مدرســه بابت 
پیام های محبت آمیزشــون تشکر می کنم. سعی 
می  کنم تجربه  این چند روز رو براتون بنویســم». 
بعــد از این موضوع مجری شــبکه اســتانی قم 
در یک برنامــه تلویزیونی ضمــن تفکیک کرونا 
به «کرونــای مردمی» و «کرونای مســئولین» با 
کروناگرفتن فریدالدین حدادعادل شــوخی کرد.
در نهایــت پــس از انتقــاد فرید حداد عــادل از 
رئیس صداوســیمای قــم، مجری ایــن برنامه، 
بــا عذرخواهــی از حدادعادل و خانــواده اش، 

حرف هایش را زیاده گویی خواند.
در تمام این ســال ها رفتارهای سلیقه ای، در 
سازمان صداوسیما و تریبون جریان خاصی شدن 
جزء انتقادهایی اســت که به صداوسیما مطرح 
می شود. بارها و بارها مقامات یا فعالین سیاسی 
به صورت یک طرفه در برنامه های مختلف مورد 
قضاوت قرار گرفته اند و هرگز به درخواست آنها 
برای پاسخ گویی به اتهام زنی ها پاسخ مثبت داده 
نشده. فارغ از واقعی یا عدم واقعی بودن ادعای 
ابتــکار یک نکته را باید در نظــر گرفت و آن این 
اســت که صداوســیما به دلیل همین رفتارهای 
سلیقه ای، مدت هاســت که مخاطبان خود را از 
دســت داده و مدیرانش باید فکری به حال این 

وضعیت بکنند.

محمد باقرزاده: فهرســتی که با رأی بی ســابقه شــهروندان تهــران پا به 
ساختمان خیابان بهشــت گذاشــت، حالا منتقدان فراوانی دارد؛ «شورای 
نام گذاری»، «شــورای آرزوها» و چندین عنوان دیگر در ماه های گذشــته از 
ســوی منتقدان برای توصیف این شورا استفاده شــده؛ اما در سمت دیگر، 
اعضا و موافقان عملکرد «فهرســت امید»، دلایلي برای حمایت و دفاع از 
عملکرد خود دارند. حامیان مدیریت و ناظران شهری دوره پنجم می گویند 
کــه گفتمان حاکم بر شــهر از فلز و مگاپروژه  به گفتمان شــهروندمحور و 
محله محور تغییر کــرده و این تغییر گفتمان را دســتاورد بزرگی می دانند. 
آنها البته مدعی اند که شــهردار پیشــین تهران که ۱۲ سال در طبقه هشتم 
ســاختمان بهشت ساکن بود، شــهر را با چند ده  هزار میلیارد تومان بدهی 
و پروژه های نیمه کاره به دست شــان ســپرده و در چنین شرایطی کار برای 
مدیران بعد بسیار دشوار بود. در نگاه منتقدان یک مورد دیگر هم البته بسیار 
برجسته اســت و آن  هم تغییر مداوم در مدیریت شهرداری پایتخت است. 
شورای یکدســت اصلاح طلب تهران تاکنون پنج نفر را بر صندلی شخص 
اول مدیریت پایتخت ایران در قامت سرپرســت یا شــهردار نشاند و چندان 
دور از انتظار نیست که در همین حدود پنج  ماه باقی مانده نوبت به دیگران 
هم برســد. بعضی اعضای شورا می گویند شهردار کنونی، «پیروز حناچی»، 
چندان به تذکرات و پرسش های اعضای شورا توجه نمی کند و یکی از دلایل 
این بی توجهی را زمان کم باقی مانده تا پایان عمر شــورا می دانند. اعضای 
منتقد عملکرد حناچی می گویند حتی اگر یک هفته هم از عمر شــورا باقی  
مانده باشد، ممکن است دست به استیضاح شهردار بزنند. اینکه این تهدید 
تلویحی تا چه اندازه جدی گرفته شــود، البته بحث دیگری اســت؛ اما در 
دوران شــورای پنجم بر تهران چه گذشــت و دلیل اختلاف کنونی شورا و 

شهرداری از کجا نشئت می گیرد؟
 نجفی،  افشانی و  حالا  حناچی؟

منتخبان نه چندان نام آشــنای شــهروندان تهرانی در انتخابات پنجمین 
دوره شــوراهای شهر و روستا، پیش از رســیدن به ساختمان بهشت با یک 
مسئله مهم درگیر بودند؛ اینکه نفر اول لیست تهران یعنی محسن هاشمی 
را به طبقه هشــتم ســاختمان شــهرداری بفرســتند یا نه؟ فرزند آیت االله 
هاشمی رفسنجانی که پیشــینه اجرائی قوی تر نسبت به مدیریت یک نهاد 
نظارتی داشت، علاقه خود برای شهرداری را در همان زمان و پس از اعلام 
نتایج انتخابات شــورا نشان داد؛ اما او یک ســد جدی مقابل خود می دید. 
احزاب اصلاح طلب و اعضای شورا می گفتند لیست امید پیش از انتخابات 
میثاق نامه ای را امضا کرد که پس از انتخاب، تا پایان کار شــورا به عضویت 
خود ادامه دهد و رأی مردم را با هیچ منصب دیگری عوض نکند. هاشمی 
البته هیچ گاه حاضر نشــد رسما اعلام کند که این میثاق نامه را امضا کرده یا 
نــه، ولی به صراحت از علاقه خود به منصب شــهرداری تهران در صورت 
موافقت شــورا ســخن می گفت. راه برای رسیدن هاشــمی به ساختمان 
چند صدمتری شــورا در خیابان بهشت هموار نشــد؛ هرچند به نظر می آید 
این بازی هنوز به پایان نرسیده  است. با این پیش زمینه ۲۱ عضو شورای شهر 
تهران از احزاب مختلف اصلاح طلب در پنجم شــهریور و در اولین گام کار 
خود، یکی از مدیران نزدیک به شهردار پیشین تهران را سرپرست شهرداری 
کردند. «مصطفی سلیمی» در فاصله تأیید شهرداری «محمدعلی نجفی» از 
سوی وزارت کشور در پنجم شهریور ۱۳۹۶ برای ساعتی به عنوان سرپرست 
شــهرداری تهران با ۲۰ رأی اعضای شــورا در دفتر کار شــهردار هم حاضر 
شــد؛ اما او خوب می دانســت که مدیری با پیشینه شهردار بودن در مناطق 
۶، ۱۸ و ۲۱ شهرداری تهران آن  هم در دوران مدیریت «محمدباقر قالیباف» 
شــانس چندانی برای شهرداری در دوران اصلاح طلبان ندارد. چند ساعت 
پس از نشســتن سلیمی بر صندلی شهردار نوبت به فردی رسید که همین 
حالا در زندان به ســر می برد. از همان پنجم شهریور ۹۶ تا ۲۱ فروردین ۹۷، 
فرد اول مدیریت شــهر تهران «محمدعلی نجفــی» بود که زندگی آرامش 
در همیــن دوران با ریتمی تنــد به جریان افتاد. نجفی کــه پیش تر با توان 
علمی بالا، خوشــبویی و خوش پوشــی و هوش سرشار شناخته می شد، در 
ماه های آخر مدیریتش بر شهرداری تهران مشکلات شخصی و یک بیماری 
را بهانه کرد و با وجود مخالفت شــدید اعضا، از بهشت بیرون رفت. بعدها 
مشخص شد که پای نجفی در همان دوران شهرداری به رابطه ای عاطفی 
باز شــد و همین رابطه هم از مردی آبرومند یک قاتل ساخت. رفتن نجفی، 
درگیری های درون حزبی شورا را بیشتر آشکار کرد و فراکسیون های مختلف 
بــرای انتخاب شــهرداری نزدیک به خود ماراتنی نفس گیــر را آغاز کردند. 

در همان روز رفتن نجفی، نوبت به سرپرســتی «سمیع االله حسینی مکارم» 
رســید که در دوران نجفی و حتی پیش تر از آن در دوران قالیباف معاون یا 
مدیر ارشد شــهرداری بود. چند روز از سرپرستی که گذشت، حسینی مکارم 
در کســوت مدعی شهرداری هم ظاهر شــد و حتی کار تا جایی پیش رفت 
که شــهردار پیشین یعنی نجفی نامه ای در حمایت از شهرداری اش نوشت 
و او را «بهترین گزینه برای شــهرداری تهران» معرفی کرد. عمر شهرداری 
مکارم حســینی تنها ۳۴ روز دوام آورد و در ۲۴ اردبیهشــت ۹۷ و در رقابتی 
نفس گیر، «محمدعلی افشــانی» ردای شــهردار پایتخت را تن کرد. رسانه 
حــزب اعتماد ملی ایــران در همان روز با تیتر «پایتخت در دســت اعتماد 
ملی»، به اســتقبال این انتخاب رفت؛ واقعیت هم همین بود و فراکســیون 
ســه نفره حزب اعتماد ملی با بازی ای کم نظیر توانســت گزینه مدنظر خود 
را به کرســی شهرداری برساند. عمر خوشحالی این فراکسیون، حق شناس، 
نظری و امینی، هم یک  ســال و نیم بیشتر ادامه پیدا نکرد و افشانی که ۲۶ 
اردیبهشــت آمد، در ۲۶ آبان سال ۹۷ کلید شهر را از دست داد. افشانی که 
متولد دهدشــت در استان کهگیلویه وبویراحمد بود و منصب پیش تر او نیز 
استانداری فارس بود، اگرچه با شعار مبارزه با فساد آمد، اما از همان ابتدا و 
حتی در روزهای انتخابش در شورا با اتهام قوم گرایی روبه رو بود و در شش 
ماه همواره این اتهام در سخنان منتقدانش برجسته بود. این انتقادها باعث 
شــد در جریان تصویب قانون منع بازنشســتگان از مدیریت دولتی، اعضای 
شــورا چندان حمایتی از افشانی نشان ندهند و او در نهایت از بهشت رانده 
شــود. ماجرای افشــانی البته اعضای حزب اعتماد ملی شورا را دلگیر کرد 
و همچنان این دلگیری در رفتار و عملکردشــان دیده می شود. افشانی که 
رفت، انتقادها به شورا و عملکردش بالا گرفت و شورای امید به ناتوانی در 
انتخاب یک شــهردار متهم شد و شاید همین انتقادها اعضای شورا را وادار 
کرد این بار بدون تشــریفات پیشین و با سرعت بیشــتر سرپرست و شهردار 
بعدی را انتخاب کنند. قرعه فال این بار به نام «پیروز حناجی» زده شــد که 
هم سابقه معاونت داشت و هم در دانشگاه شهرسازی خوانده بود. حناچی 
۲۷ آبان سرپرستی را بر عهده گرفت و بعدتر از سوی شورا به عنوان شهردار 
انتخاب شد، اما روند تأییدش طولانی تر از حد متعارف پیش می رفت. پیروز 
این بازی البته حناچی بود و او در هفتم آذر ۹۷ شــهردار پایتخت ایران شد. 
حدود دو ســال و دو مــاه از این انتخاب می گذرد، امــا در همین مدت هم 
شهرداری تهران چندان روزهای آرامی را پشت سر نگذاشته و حالا جدی  تر 
از همیشه طرح پرسش از شهردار و حتی احتمال استیضاح حناچی مطرح 
می شــود و منتقدانش روز به روز برای پرســش و حتی استیضاح جد ی تر 

ظاهر می شوند.
منتقدان حناچی چه می گویند؟

همین دیروز «علی اعطا»، ســخنگوی شورای اســلامی شهر تهران، با 
اشــاره به پاســخ گو نبودن شــهردار تهران به تذکرات مکرر اعلام کرد: «اگر 
پاسخ روشنی به موارد مطرح شده داده نشود از حناچی طرح سؤال خواهم 
کرد». اعطا که نه در جلســه مشاوره پیش از جلسه رسمی، بلکه در صحن 
علنی شورای شهر تهران این موضوع را مطرح می کرد، با یادآوری تذکرهای 
ماه های گذشته خود گفت: «در تاریخ ۲۱ دی ماه تذکری به شهرداری تهران 
به عنوان عدم رعایت اصول حقوقی در یکی از تفاهم نامه ای منعقد شــده 
در ســازمان ســرمایه گذاری ارائــه کردم که در این تذکر اشــاره شــده بود 
سرمایه گذاری تا مبلغ دو میلیارد و ۵۰۰ میلیون یورو پیش بینی شده و سپس 
مقرر شــده بود شرکت طرف تفاهم نامه، پنج هزار میلیارد تومان به صورت 
قرض الحســنه به عنوان حســن نیت پرداخت کند، اما تاکنون هیچ پاسخی 

به این تذکر دریافت نشــده اســت». او همچنین با اشاره به تذکر دیگری در 
تاریــخ ۱۴ دی ماه گفــت: «در این تاریخ نیز در تذکری با موضوع اســتخدام 
دســتیاران مدیران شهرداری در صحن شورای شــهر، پرسش هایی مطرح 
و خواســتار توضیح شده بودم که تاکنون پاســخ و توضیحی به این تذکر از 
ســوی شهرداری دریافت نشده اســت. ۳۷ روز پیش، یعنی در تاریخ هفتم 
دی ماه در رابطه با موضوع روز بازارهای شــهر تهران به شــهرداری تهران 
تذکر دادم، اما در این باره نیز هیچ پاســخ شفاهی، کتبی یا توضیحی دریافت 
نشد. در تذکر دیگری در تاریخ ۱۴ دی ماه، درباره وضعیت خانه نیما یوشیج 
ســؤال پرسیدم و توضیح خواستم که متأسفانه پاسخی داده نشد». او همه 
این موارد را یادآوری کرد که بگوید امکان طرح پرســش از شــهردار جدی 
اســت: «ما موضوعات را دنبال می کنیم و اگر به عنوان عضو شورای شهر از 
طریق متعارف پاســخ نگیریم، در صحن شورای شهر تذکر می دهیم. اگر در 
رابطه با موارد مطرح شــده پاسخ روشنی نگیرم، از ظرفیت قانونی استفاده 
خواهم کرد».  کسانی که از شهرداری به صحن شورا می آیند و در جلسات 
حضور دارند، حضورشان چه کارکردی دارد، صرفا به هدف تنوع و دورهمی 
اســت؟ اگر پاسخ روشنی به موارد مطرح شــده داده نشود، از دکتر حناچی 
شــهردار محترم تهران طرح ســؤال خواهم کرد». اعطا که این روزها طرح 
پرسش از شهردار را مطرح می کند، البته از اعضای نزدیک به شهردار کنونی 
و از حامیان حناچی در رســیدن به این صندلی اســت اما شهردار منتقدان 
جدی تــري هــم دارد. منتقدان جدی تــر را باید در بین اعضای مســتقل و 
همچنین فراکســیون اعتماد ملی پیدا کرد؛ برای مثال پیش تر حجت نظری 
در نامه ای و در اعتراض به عملکرد شــهردار و حتی همکارانش در شورا، 
اســتعفای خود را نوشت و چند جلسه هم در صحن شورا حاضر نشد و در 
ماه های گذشته بارها از احتمال استیضاح شهردار گفت. مشابه این سخن و 

بحث استیضاح را در رفتار و توضیحات اعضای دیگری هم می توان یافت.
 تمام ابزار قانونی در دست بررسی است

«الهام فخاری» یکی از اعضای مســتقل شــورای کنونی شــهر تهران 
اســت که در عمر سپری شده از این شورا تلاش کرده در قامت منتقد برخی 
تصمیمات هم ظاهر شــود. او درباره احتمال استیضاح حناچی به «شرق» 
می گوید: «فعلا بحث اســتیضاح نیست و بحث سؤال است که یکی از ابزار 
قانونی اعضای شورا برای نظارت بر عملکرد شهردار است». اما در ماه های 
گذشته بارها بحث نزدیک شدن به ماه های پایانی عمر شورا و احتمال ناچیز 
استیضاح شهردار از سوی نزدیکان شــهردار و احزاب اصلاح طلب مطرح 
شده اســت؛ واقعا ممکن اســت شــهردار در این فرصت حدود پنج ماهه 
استیضاح شود؟ فخاری در پاسخ به این پرسش هم می گوید: «اگر در مسیر 
برنامه توســعه پیش نرود، هر اتفاقی ممکن اســت و از همه این ابزار های 
قانونی استفاده خواهد شد. پنج ماه فرصت کمی نیست و فرصت مناسبی 
برای انجام کارهای فراوانی اســت». اما چه چیزی باعث شــده که فاصله 
شورا با شهردار کمی بیشتر از پیش شــود؟ فخاری دراین باره هم می گوید: 
«یک مقدار شــهرداری نسبت به سؤالات و تذکرات کلا ضعیف و کند عمل 
کرده اســت و در بعضی موارد، تذکرات مکرر پیرو خورده درحالی که تذکر 
کتبی پیرو ندارد و پیرو تذکر طرح ســؤال از شــهردار است اما اعضای شورا 
مــدارا کردند و تلاش کردند بحث در مجموعــه پیش برود و الان در بحث 
طرح سؤال هستیم که تعدادی از اعضای شورا این طرح سؤال را در دستور 
کار دارند». با این توصیف دلیل کم توجهی حناچی به تذکرات اعضای شورا 
چیســت و از کجا نشــئت می گیرد؟ فخاری دراین بــاره می گوید: «البته من 
اصطلاح کم توجهی را به کار نمی گیرم ولی بخش های مختلفی از شهرداری 
در اموری به درستی عمل نمی کند و نفر اول شهرداری هم شهردار است. ما 
هنوز در ســاختار شهری روالی مشابه دولت نداریم که بتوانیم بخش محل 
سؤال را مورد سؤال یا استیضاح قرار دهیم و همه مسائل ذیل شهردار قرار 
می گیرد. به همین خاطر در موارد ضعف  یا کم کاری در بخش های مختلف 
شــهردار مورد پرســش قرار می گیرد که یکی از ابزارهای قانونی و حقوقی 
همین طرح پرسش است. قرار نیست مسائل شهری را فقط سازمان بازرسی 
بررسی  کند و شورا پیش از هر نهاد و سازمان دیگری باید نقش نظارتی خود 
را ایفا کند». این توضیحات فخاری نشان می دهد که دست کم شهردار تهران 
به زودی باید در صحن علنی شورا پاسخ گوی پرسش های منتقدان عملکرد 
خود باشد که البته ممکن است اعضا از این توضیحات هم قانع نشوند. باید 
منتظر ماند و دید که آیا شــهرداری تهران بار دیگر و در ماه های پایانی خود 
خبرساز خواهد شد و روند طولانی انتخاب شهردار بار دیگر تکرار مي شود؟

بعضی اعضای شورای شهر تهران برنامه استیضاح شهردار را دارند

حناچی در مسیر نجفی و افشانی؟

خطر تخریب هتل فردوسی رشت و تبدیل آن به مرکز خرید؛ تشریح یک وضعیت شهری
تقلیل تجربه شهر به تجربه خرید

ســارا ثابت، دانش آموخته طراحی شهری: این روزها خبرهای ناخوشایندی 
درباره هتل فردوسی رشت شنیده می  شــود. این ساختمان مربوط به اوایل 
دوره پهلوی است و میان خیابان تختی و میدان شهرداری قرار دارد. خبرها 
به واکنش جامعه مدنی و دانشــگاه گیلان و مردم منجر شــده است. هتل 
فردوســی که پیش تر در فهرســت آثار ملی به ثبت رســیده بود، با شکایت 
صاحب بنا و رأی دیوان عدالت اداری از فهرســت بیرون آمده اســت. خطر 
تخریب این بنا و ســاخت یک مجتمــع تجاری چند منظوره (مــال) نیز در 
بین اخبار به چشــم می  خورد. یکی از مســئولان میراث فرهنگی گیلان در 
گفت وگویی اعلام کرده که هتل فردوسی در حریم بافت تاریخی شهر رشت 
و میدان شــهرداری قرار دارد. با این حال به نظر می  رسد در حال حاضر بنا با 
خطر تخریب روبه رو اســت. کسبه محلی نیز از خریداری چند ساختمان در 
مجــاورت این بنا خبر داده  اند. پروژه بازآفرینی میدان شــهرداری رشــت در 
۱۳۹۵ افتتاح شــد. یکی از نقدهای رایج به پروژه  های بازآفرینی این اســت 
که ویترینی تاریخی برای شــهر مهیا می  کنند. در پشــت این ویترین نوسازی 
گســترده  ای رخ می  دهد و بســیاری از بناها و بافت  های واجد ارزش از بین 
می  روند. خطر ویترینی شــدن برای میدان شــهرداری و حریــم آن و بافت 
تاریخی پیرامون آن نیز وجود داشته و دارد. با این حال به نظر می  رسد دامنه 
فعالیت  های ساخت وســاز بی  رویه در شهر رشــت تا آنجا پیش رفته است 
که حتی به بدنه خیابان  های منتهــی به میدان و ویترین بازآفرینی نیز رحم 
نمی  کند.  بناهای تاریخی، جدا از ارزش معماری و فرهنگی، بخشی از بافت 
شــهری و واجد ارزش  های جمعی نیز هســتند. این ارزش  ها به کالبد بنا و 
به خاطرات و تجارب شــهروندان نســل  های مختلف از فضای پیرامون این 
بناها وابسته است. خاطرات مردم شهر از فضاهای شهری، ابعاد اجتماعی، 
سیاســی، روان شــناختی و فرهنگی دارد. انباشــت این خاطرات است که 
برای شــهر معنا تولید می کند و مانند مفهومی بین  ذهن  های مردم شــهر 
منتشر می  شــود. جایگزین کردن یک ساختمان واجد قدمت در حریم میدان 
شــهرداری با یک مال تجاری، تنها انتخابی فردی برای یک ملک شــخصی 
نیســت. این جایگزینی در واقع دســتکاری کردن در خاطرات و معنای شهر 
اســت. هتل فردوسی بخشــی از نمای خیابان شــریعتی را تشکیل داده و 

بخشــی از منظر عینی و ذهنی شهر به این ســاختمان وابسته است. در این 
نمونه پای منافع جمعی شهروندان در میان است. تخریب هتل فردوسی و 
بناهای مشابه حق شهروندان بر منظر شهری را نقض می کند. این حق، یکی 

از مصادیق حق بر شهر است.
قرارگیری ســاختمان هتــل فردوســی در حریم بافــت تاریخی میدان 
شهرداری موجب می شود که پرسش  های متعددی در زمینه نقش، جایگاه 
و رویکرد سازمان  های مسئول و نهادهای مرتبط با شهر شکل بگیرد. می  توان 
پرسید آیا شورای شهر رشت نقشی درخور در زمینه محافظت از حق مردم 
بر منظر شــهری و به طور ویژه هتل فردوسی ایفا می  کند؟ رویکرد شورا در 
نمونه  های مشابه چه بود؟ آیا مجوزی از سوی شهرداری رشت برای تخریب 
این ساختمان صادر شده است؟ در صورت صدور مجوز، با چه منطقی یک 

ساختمان تجاری در حریم تاریخی میدان شهرداری مجوز گرفته است؟
پرسش دیگر درباره نقش سازمان میراث فرهنگی استان گیلان است. آیا 
این نهاد بودجه  های کافی را به بناهای تاریخی اختصاص داده است؟ و آیا 
برنامه یکپارچه  ای برای حفاظت، احیا، ســاماندهی و زنده  سازی مجدد این 
بناها اندیشیده شده است؟ این برنامه ها در صورت وجود تا چه حد اجرائی 
هستند و تا کجا ضمانت اجرا دارند؟ انتخاب یک کاربری تجاری درشت دانه 
در مرکز شــهر نیازمند مطالعه و نیازســنجی است. در پژوهشی که در سال 
۹۷ از سوی دکتر کاظمی و دکتر امیر ابراهیمی انجام شد، یکی از پیامدهای 
مال سازی تقلیل تجربه شهر به تجربه خرید عنوان شده است. مجتمع  های 
تجاری فضای عمومی را به فضایی شــبه عمومی تبدیل می کنند و آن را به 
گروه هایی اختصاص می دهند که امکان خرید دارند. این فضاها به نابرابری 
در فضاهــای عمومی دامن می  زنند و فرهنــگ مصرف خاص خود را تولید 
می کنند. این مجتمع  ها در واقع فضاهای شــهری، بافت شــهری و خلق و 
خوی شــهری را تغییر می دهند. بسیاری از این ما ل  ها با توجه به گستردگی 
و تطابق نداشتن آن ها با نیازهای شهروندان آینده روشنی ندارند.  با این همه 
در شــهر رشت بر خلاف قواعد شهرسازی مرســوم در جاگیری کاربری  های 
تجاری درشــت دانه، یک ساختمان تاریخی در محدوده حریم بافت تاریخی 
برای ســاخت یک مال انتخاب شده است. در یک نگاه کلی می  توان فهمید 

دسترســی به یک مال نیازمند تمهیدات ترافیکی ویژه  است. ترافیک سنگین 
مرکز شهر رشت به روشنی ظرفیت حضور خودروهای خریداران این مجتمع 

را نخواهد داشت.
در ذهــن ما شــهروندان خاطرات متعــددی از تخریــب بناهای واجد 
ارزش ثبت شــده اســت. این تخریب  ها به شکلی معنی دار عرصه عمومی 
را می  بلعند و شــهر را به جایگاهی «موقت» و «کوتاه مدت» تبدیل می کنند 
و تفاوت  های میان شــهروندان و تجارب آنها از شهر، امر روزمره و خلاقیت 
در فضاهای شــهری به تدریج از بین می  روند. به جای همه موارد ذکر شده، 
تجربه خرید برجســته می شود. در نهایت، این تخریب  های گسترده، ماهیت 
شــهر و فضای عمومــی را تغییر و بــه آن چهره  ای ســوداگرانه می دهند. 
مقاومــت جمعی شــهروندان یکی از راه های مؤثــر در مقابل این تغییرات 
گسترده است. خوشبختانه شهر رشت تجارب موفقی در زمینه سازماندهی 
مدنی و حفاظت از بناهای تاریخی دارد. نهاد خانه فرهنگ گیلان با سرمایه 
مدنی خود توانســت خریداری و مرمت خانه  ای در ساغری ســازان را انجام 
دهد. همین طور خانه ترابی یکی دیگر از بناهای با ارزش شهر رشت است که 
با ایجاد «تیم احیای خانه ترابی» و کمک گرفتن از حامیان مســتقل، به روند 
احیا، ویژگی مدنی بخشــید. در ماه های اخیر نیز مردم رشت برای حفاظت 
از ساختمان دانشسرا تلاشی جمعی داشتند و اینک نیز از طریق جمع  آوری 
امضا در تلاش هســتند تا از تخریب هتل فردوســی جلوگیــری کنند. با این 
پیش  زمینه، می  توان پیشنهاد ایجاد گروهی مدنی را طرح کرد که در رابطه با 
محدوده تاریخی شهر رشت فعالیت کند. چنین تشکلی رویکردی بلندمدت 
دارد و هدف آن حفظ، معرفی و پاسداشت میراث فرهنگی، مدنی و شهری 
رشت اســت. تعریف چنین گروهی در راستای پیشبرد کارهای ساخت وساز 
و با اهداف مشــاوران یا شــهرداری نخواهد بود. نیاز است تا استقلال آن از 
دولت، شهرداری و گروه های سازنده حفظ شود. چنین تشکلی نیاز به رسانه  
مســتقل و ایجاد شــبکه ارتباطی با دانشــگاه، نهادهای رسمی و گروه های 
مختلف ذی  نفع دارد. چنین گروهی می  تواند کمک کند تا بناهای تاریخی و 
خاطرات جمعی در شــهر رشت به شکلی گسترده  و با انسجام بیشتر مورد 

توجه قرار بگیرد.


